

气候变化背景下中国农业气候资源变化 V. 宁夏农业气候资源变化特征

袁海燕^{1,2}, 张晓煜^{1,2,3}, 徐华军^{3,4}, 杨晓光^{3**}

1宁夏气象防灾减灾重点实验室, 银川 750002; 2宁夏气象科学研究所, 银川 750002; 3中国农业大学资源与环境学院, 北京 100193; 4宁夏大学农学院, 银川 750021

Changes of China agricultural climate resources under the background of climate change. V. Change characteristics of agricultural climate resources in Ningxia.

YUAN Hai-yan^{1,2}, ZHANG Xiao-yu^{1,2,3}, XU Hua-jun^{3,4}, YANG Xiao-guang³

1Ningxia Key Laboratory for Meteorological Disaster Prevention and Reduction, Yinchuan 750002, China|2Ningxia Institute of Meteorological Science, Yinchuan 750002, China|3College of Resources and Environment, China Agricultural University, Beijing 100193, China|4College of Agronomy, Ningxia University, Yinchuan 750021, China

- 摘要
- 参考文献
- 相关文章

全文: PDF (1653 KB) HTML (1 KB) 输出: BibTeX | EndNote (RIS) 背景资料

摘要

基于1961—2009年宁夏21个气象站点的气象资料, 分析了宁夏各区农业气候资源的时空变化趋势. 结果表明: 研究期间, 宁夏各地气温逐渐升高, 呈北高南低的空间分布特征, 年均气温的气候倾向率为 $0.4\text{ }^{\circ}\text{C}\cdot(10\text{ a})^{-1}$; 大部分地区年降水量呈逐渐减少趋势, 年降水量的气候倾向率为 $4.26\text{ mm}\cdot(10\text{ a})^{-1}$; 无霜期和作物生长季天数随着气候变暖逐渐延长; $\geq 10\text{ }^{\circ}\text{C}$ 积温在 $3200\text{ }^{\circ}\text{C}\cdot\text{d}$ 以上的区域向南扩展, 宁夏适宜种植中晚熟水稻的区域有所扩大; 2001—2009年, 宁夏大部分地区适宜种植冬小麦, 全区各地几乎都适宜种植春小麦; 宁夏南部山区各地7月平均气温 $\leq 20\text{ }^{\circ}\text{C}$ 的区域面积逐渐缩小, 适宜种植马铃薯的地域也随之缩小.

关键词: 宁夏 农业气候资源 气候倾向率 气候变化

Abstract:

Based on the 1961-2009 weather data from 21 meteorological stations in Ningxia, this paper analyzed the spatiotemporal variation trend of regional agricultural climate resources in Ningxia, Northwest China. In 1961-2009, the air temperature in Ningxia increased gradually from south to north, with the mean annual temperature increased by $0.4\text{ }^{\circ}\text{C}\cdot(10\text{ a})^{-1}$, while the annual precipitation in most regions decreased gradually, with a decrement $4.26\text{ mm}\cdot(10\text{ a})^{-1}$. Both the frost-free period and the duration of crop growth season prolonged. The regions with $\geq 10\text{ }^{\circ}\text{C}$ accumulated temperature being $\geq 3200\text{ }^{\circ}\text{C}\cdot\text{d}$ extended southwardly, and thereby, the regions adaptive for planting mid and late rice increased. In 2001-2009, most regions were adaptive for plating winter wheat, and the whole Ningxia was adaptive for plating spring wheat. In the southern mountain regions, the region with mean temperature in July being $\leq 20\text{ }^{\circ}\text{C}$ decreased gradually, and accordingly, the regions adaptive for planting potato decreased.

Key words: Ningxia agricultural climate resources climate trend rate climate change

引用本文:

. 气候变化背景下中国农业气候资源变化 V. 宁夏农业气候资源变化特征[J]. 应用生态学报, 2011, 22(05): 1247-1254.

. Changes of China agricultural climate resources under the background of climate change. V. Change characteristics of agricultural climate resources in Ningxia. [J]. Chinese Journal of Applied Ecology, 2011, 22(05): 1247-1254.

链接本文:

<http://www.cjae.net/CN/> 或 <http://www.cjae.net/CN/Y2011/V22/I05/1247>

没有本文参考文献

[1] 赵东升, 吴绍洪, 尹云鹤. 气候变化情景下中国自然植被净初级生产力分布[J]. 应用生态学报, 2011, 22(04): 897-904.

服务

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ E-mail Alert
- ▶ RSS

作者相关文章